

**تأثير الأشعة فوق البنفسجية على سلوك البوليوستر غير المشبع في حامض النتريك"**  
***"Effect of Ultraviolet Rays on Behavior of Unsaturated Polyester in Nitric Acid"***

زينب فاضل كاظم

جامعة بابل-كلية هندسة المواد

قسم المواد المعدنية

لينا فاضل كاظم

جامعة بابل-كلية هندسة المواد

قسم المواد اللامعدنية

تتحلل المكونات العضوية عند تشيعها باليات تتعلق بطبيعة الروابط المتضمنة فيها، فتحصل تفاعلات متباينة بين سلاسل البوليمر إذ يمكن قطع الروابط بينها مؤديا إلى جزيئات اصغر وهو ما يسمى بتدني البوليمر أو قد يحصل ارتباط بين السلاسل المتجاورة مع بعضها و هو ما يعرف بالتشابك. يهدف هذا البحث إلى دراسة تأثير الأشعة فوق البنفسجية لمدة 96 ساعة على سلوك البوليوستر غير المشبع غير المقوى و المقوى بدقائق الألمنيوم في حامض النتريك. تم تصنيع عينات من البوليوستر غير المشبع بعد إضافة المصلد لها بدون تقوية وعينات اخرى تضاف لها مسحوق الألمنيوم بثلاث نسب وهي (0.1، 0.25، 0.5)% ثم وضعها في جهاز الأشعة فوق البنفسجية لمدة أربعة أيام ثم وضعها في محاليل من حامض النتريك و الماء المقطر و الحامض بالتراكيز التالية (20%، 40%، 60%) وتم حساب معدل الفرق بالوزن كل يومين ولمدة عشرة أيام. حيث تبين أن الأشعة فوق البنفسجية تؤدي إلى جعل البوليوستر غير المشبع أكثر تأثرا بحامض النتريك المخفف بتركيز 20% حيث ينتفخ بمقدار 2.5. البوليوستر غير المشبع المقوى بنسبة 0.5% من الألمنيوم هو اقل عرضة للانتفاخ من النسب الأخرى.

Organic constituents are degrade at irradiation by methods depend on the nature of bonds when they found, thus different reactions happened among polymer chains and may be cut the bonds which lead to small particles which called degradation of polymer or binding between the neighboring chains which is called cross-linking. This research aims to study the effect of ultraviolet rays for 96 hour on behavior of unsaturated polyester with no reinforcement and reinforces with small particles of aluminum in nitric acid. Manufacturing samples from unsaturated polyester without reinforcement after addition of the harder and other samples with powder of aluminum in the ratios (0.1, 0.25, 0.5)% after that put them in the apparatus of ultraviolet rays for four days. Putting the samples in the solution of nitric acid and pure water and the concentration of nitric acid are (20%, 40%, 60%) as well as calculating the average of difference in the weight at two days for ten days. The results prove the ultraviolet rays make the unsaturated polyester more sensible in the nitric acid with concentration 20% which swells with value-2.5. Unsaturated polyester reinforced with 0.5% from aluminum is less to be effected for swelling from other ratios

